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LITURGIKUS „C" év
(Kis misekönyvben a szentmise rendje: 11-23. 
oldal, könyörgések és olvasmányok 
szövege/továbbiakban: szöveg.... oldal.)

2018. December
2. Advent 1. vasárnapja
(szöveg 47-50. old., pref.: 27. vagy 28. 
old.)
8. SZEPLŐTELEN FOGANTATÁS ÜNNEPE 
AJÁNLOTT ÜNNEP DE NEM KÖTELEZŐ 
(szöveg 345 350. old., pref.: 349. old.)
9. Advent 2. vasárnapja
(szöveg 51-54. old., pref.: 27. vagy 28. 
old.)
16. Advent 3. vasárnapja
(szöveg 55'58. old., pref.: 27. vagy 28. 
old.)
23. Advent 4. vasárnapja
/'szöveg' 59-62. old., pref.: 27. vagy 28. 
old.)
25. KARÁCSONY, JÉZUS SZÜLETÉSE 
KÖTELEZŐ ÜNNEP
(szöveg 69-72. old., pref.: 29. old.)
26. KARÁCSONY 2. NAPJA
30. SZENT CSALÁD ÜNNEPE 
(szöveg 73-77. old., pref.: 29. old.)

2019.Január
l.ÚJÉV, ISTEN ANYJA
KÖTELEZŐ ÜNNEP
(szöveg 78-82. old., pref.: 81. old.)

KARÁCSONYI MEGHÍVÓ

KARÁCSONYI 
BÍBOROSI 

SZENTMISE

Nagy szeretettel meghívjuk 
Ont és családját 2018. 
december 26-án szerdán 
10.30 órakor tartandó 
karácsonyi szentmisére, 
amit Dr. Erdő Péter 
bíboros, prímás, esztergom- 
budapesti érsek celebrál a 
hallássérült testvéreknek.

A szentmise után szerény agapé is lesz.

Szeretettel várunk Budapestről és vidékről is!

HALLÁSSÉRÜLTEK SZENTMISÉI
Budapesten:
■fi1 Piarista Gimnázium Kápolnája, V.

kerület, Budapest, Piarista utca 1.
december 2., 9. és 16. vasárnap

délután 3 órakor
december 26. szerda délelőtt 10.30 

órakor
december 23. és 30. elmarad, nem

lesz szentmise

Vidéken:
December 16-án vasárnap 
délután 2 órakor van a 
hallássérültek szentmiséje 
Pécsen.

ÜDVÖZLET
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éi kegyelmekben gazdag, 

boldog áj évet kívánunk!
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MEGHÍVÓ

Karácsonyi ünnepség

December 17-én hétfőn délután 5 órától lesz a karácsonyi ünnepség a 
Piarista Gimnázium II. emeleti Üveges Teremben.

Programok
• Elmélkedés a karácsonyról, Jézus születéséről
• Karácsonyi tombola - mindenki hozhat egy kis, 500Ft értékű, 

élelmiszer jellegű ajándékot, ami a karácsonyi papírba 
csomagolva legyen, cserébe kap sorszámot. A sorszám alapján 
kapja meg a másik ajándékát.

• Karácsonyi előadás
• Karácsonyi ajándékozás a Hallássérült Pasztorációtól
• Agapé - a hölgyek lehetőleg házi süteményt hozhatnak, a férfiak meg italt.

Meghitt pillanatokkal teli ünnepet éljük át a kisded Krisztus szeretetével együtt!

Szeretettel várunk,
Hallássérült Pasztoráció munkatársai

HASZNOS INFORMÁCIÓ

Az egyházi év, a mostani B év november 25-én vasárnap, Krisztus Király ünnepével zárul le. December 2-án, az 
Advent első vasárnapján az új egyházi év, C év kezdődik. Közeleg a karácsony, Jézus születésnapja.

Ne felejtsétek cserélni a Kis Misekönyvet a C évire!
Gyónjatok!

S Több jó cselekedetet végezz!
J Jó lelki készülődést kívánunk!

EVANGÉLIUM
Szent Lukács könyvéből
(Lk 21,25-38)

Jézus elmondta, hogyan lesz a világ vége: „Megváltozik 
a nap, a hold és a csillagok. A tenger erősen zúg és 
nagyon hullámzik. Az emberek rettenetesen félnek, 
mert érzik, hogy nagy változás lesz a világon. A 
természet pontos működése elromlik. Akkor újra eljön 
a Megváltó a földre és minden ember meglátja a 
Megváltót. A világ végén a Megváltó dicsőségesen jön 
az égből a földre. Minden ember meglátja, hogy a 
Megváltónak nagy hatalma van. Akkor lesz az egész 
világ megváltva a gonosz hatalmából."

Azután azt mondta Jézus: „Elpusztul az egész világ, de 
amit én tanítottam nektek, az mindig megmarad. 
Vigyázzatok magatokra, hogy ne forduljatok el Isten 
tanításától. A részeges, falánk emberek nem 
foglalkoznak Istennel. Aki mindig csak a gazdagságra 
gondol, az nem foglalkozik az Istennel. A világ vége 
hirtelen jön, az nagy baj lesz azoknak, akik nem 
gondoltak Istenre. Mindig imádkozni kell, hogy 
elkerüljétek a bűnt. Aki imádkozik és elkerüli a bűnt, az 
az ember boldogan megy a Megváltó elé."
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ÁDVENTI KOSZORÚ

Nemcsak a templomban, de számos családi otthonban is ádventi koszorúval díszítik a szobát. A koszorú örökzöld 
fenyőágakból készül, mert ezek télen is megőrzik leveleiket. Mint ilyenek, ősi jelképei a reménynek. Emlékeztetnek 
azokra az időkre, mikor az emberek a Megváltó jövetelére várakoztak. Advent négy vasárnapja, illetve az azokat 
szimbolizáló gyertyák a hitet, a reményt, a szeretetet és az örömöt jelképezik. A hagyományos ádventi koszorún három 
lila és egy rózsaszín gyertya található. A koszorún gyertyák égnek, ezek jelképezik Jézusra váró szeretetünket. 
Dicséretes szokás, ha este összeül a család, és imával, szent énekekkel készül karácsony ünnepére. A hívő ember 
számára az ádventi koszorú nem csupán dísz vagy szokás, hanem a karácsonyi ünnepre való lelki felkészülés tartozéka.

? Az első gyertya
Az ádventi időszak első vasárnapján egy lilát kell meggyújtani. Ez a szín az ádvent liturgikus színe is egyben: bűnbánatot, 
összeszedettséget és szent fegyelmet is jelent. A világvégéről szól az evangélium, azzal figyelmeztet bennünket, hogy 
bánjuk meg bűneinket, hogy tiszta lélekkel álljunk a dicsőségben eljövő Megváltó elé.

í A második gyertya
Ahogyan az első gyertya, úgy a második színe is a lila, vagyis az 
advent liturgikus színe, jelentése mégis eltérő az elsőétől. Ez a 
gyertya ugyanis nem a hitet, hanem a reményt szimbolizálja. Az Úr 
reményt ébresztett az emberiségben, hogy eljön a Messiás, aki a 
bűntől megszabadít bennünket.

i? A harmadik gyertya
Ádvent harmadik vasárnapján az Úr eljövetelének közeledtét 
ünnepeljük. Ez a vasárnap az örömé: Keresztelő Jánosra 
emlékezünk, aki az Úr útját előkészítette. Az örömvasárnap 
liturgikus színe a rózsaszín. A harmadik az egyetlen gyertya az 
adventi koszorún, amely nem lila.

í A negyedik gyertya
A negyedik gyertya színe ismét lila, csakúgy, ahogyan az elsőé és a másodiké. Ez a gyertya az utolsó az adventi koszorún. 
A szeretetet, valamint Mária és Erzsébet találkozását szimbolizálja. Ez a szép esemény hirdette Jézus eljövetelét, 
megnyitva felé az emberek szívét.

A Ml ESEMÉNYEINK

A Világ Múmiái kiállításon jártunk

2018. október 31-én szerdán délutánra terveztük a 
Világ Múmiái kiállítás megtekintését, kis létszámmal 
mentünk a budapesti és váci hallássérültekkel.
Érdemes volt megnézni, mert különböző temetkezési 
szokásokat, rítusokat ismertettek velünk. Természetes 
és mesterséges módon mumifikálták a holt testeket. A 
holt testek alapján meg lehetett állapítani, hogyan vagy 
miben haltak meg, pl. gyilkosság, önsanyargatás- 
öngyilkosság, többféle betegség. Másik ilyen esetet is 
láttuk, de szomorú, mert amikor az orvostudomány

régen még fejletlen volt: a beteg kómába esett, az már 
élőhalott, de az orvosok nem tudták, inkább úgy látták, 
hogy meghalt és eltemették, de a sírban újra magához 
tért, sajnálatos módon ott végleg elhagyta a földi 
életet. Azért kis csengőt adtak a kómába esettek 
kezeibe, ha magához térnek, és megrázzák a csengőt, 
akkor rögtön kiássák a sírból. És sok más érdekességet 
tapasztalhattuk meg.
Kár érte, ha kihagyjátok azt a tanulságos, érdekes 
kiállítást.
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Az internetről levettem az alábbi érdekességeket: 
(https://www.avilagmumiai.hu/erdekes-tenyek )

AZ INKÁK ÉS RÍTUSAIK
Az Andok népeinek hosszú sorában az inkák voltak az utolsók, akik mumifikálták halottaikat. Ünnepekkor a megőrzött 
testeket a sírhelyről előhozták, asztalhoz ültették, étellel, itallal kínálták őket, és tanácsaikat is kikérték. Az ősök 
tiszteletének, őrzésének szokása Dél-Amerikában 7500 esztendeig maradt fent. Az ősi hagyománynak a spanyol 
hódítók vetettek véget, akik alig négy esztendő leforgása alatt 1365 inka múmiát semmisítettek meg; egy részüket 
eltemettették, nagy részüket pedig elégették.

LÁPOK TITKAI
Észak-Európa lápvidékeiről több mint kétezer mumifikálódott test került elő. Legtöbbjük több ezer éves, a vaskorból 
származik. A tőzeglápokban az állandóan vizes környezet mumifikálhatja a testeket. A lebontó mikroorganizmusok az 
oxigéntől elzártan hamar elpusztulnak. A vízben lévő cserzőanyagok és huminsavak feloldják a csontok mésztartalmát, 
amelyek így hajlékonnyá válnak, a belső szervek elenyésznek, a bőr jó állapotban marad meg. A többméteres tőzeg 
nyomása miatt a lápi múmiák laposak, sokszor papírvékonyak. Néhány múmia létrejötte a véletlen müve. Többségük 
teste azonban szándékosan került a mélybe; sokukon jól kivehetők az erőszakos halál nyomai. Némelyikük torkát 
elvágták, másokat a nyakukra tekert kötéllel fojtottak meg.

MÚMIA-MÁNIA
Az egyiptomi múmiák mindig is titokzatosak, egzotikusak voltak. Már a XVI. században megerősödött az érdeklődés és 
a kereslet a múmiák iránt, ami a XVIII-XIX. századra szinte mániává alakult át. A sírokat feldúlták, a múmiákat 
elhurcolták. A gazdag arisztokraták teadélutánokon csomagolták ki pólyáikból őket. Mivel a múmiák kiváló állapotban 
őrződtek meg, az a meggyőződés alakult ki, hogy gyógyító erejűek. Az európai orvosok évszázadokon keresztül 
egyiptomi múmiákból készített gyógyszereket használtak különféle betegségekre. A művészek által használt barna 
festék, a múmiabarna is múmiaporból készült. A földművesek ledarált állatmúmiákkal trágyázták földjeiket, mások 
múmiapólyákkal fűtöttek.

A ZSUGORÍTOTT ZANZA FEJEK
A fejvadász indián törzsek a csatában megölt ellenség levágott fejét különleges eljárással zsugorították és tartósították. 
A zsugorítás folyamán az ellenfél fejét főzéssel és füstöléssel kicsinyítették. A spirituális szertartás célja volt, hogy 
bezárják az ellenség szellemét, félve annak bosszújától. Más törzsek varázserőt tulajdonítottak a zsugorított 
koponyáknak, és hittek abban, hogy a zanza őrzőjébe száll át a megölt harcos ereje.

A CSENDES GYILKOS, AMELY MEGHATÁROZTA EURÓPA TÖRTÉNELMÉT
A váci lelet-együttes tudományos vizsgálata antropológusok, néprajzosok, patológusok, radiológusok, 
mikrobiológusok, igazságügyi orvosok, közreműködésével, nemzetközi együttműködésben zajlik. A kutatások során 
többek között DNS analízisre is sor került, elsősorban a TBC baktériumának a DNS-ét vizsgálták. Az eredmény meglepő
volt, a váci múmiák majd 70%-ában sikerült a tüdőbaj kórokozóját kimutatni Bár a kései iparosodás következtében a 

tuberkulózis rohamos előretörése 
Magyarországon csak a XIX. század végén 
volt jellemző, a friss kutatási eredmények 
azt mutatják, hogy a TBC mintegy 130 évvel 
korábban már előfordulhatott, sőt általános 
lehetett Vác középosztálybeli polgáraiban.

(szerbi)

https://www.avilagmumiai.hu/erdekes-tenyek
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A Márton-napi Ludas vígasságok

2018. november 10-én szombaton a 
szentendrei Skanzenben tartott Szent 
Márton Újbor és Libator Fesztiválra 
húszán mentünk a borongós, hűvös 
időben, a napocska ritkán kibújt a 
felhők mögül, de minket nem zavart, 
mert sok-sok érdekes látnivaló tárult 
elénk.
Honos, magyar állatok: magyar racka 
juhok, fehér és szürke nagytestű 

A néptáncot, mézeskalácssütést, 
gyertyámé riogatást, patkókészítést, 
kosárfonást, és sok minden régi 
kézzel készített munkákat is láttuk. A 
régi játékokat is lehetett kipróbálni. 
Miközben a zene, népdal 
folyamatosan szólt, a sikátorok 
között is meg lehetett kóstolni az 
újbort, libatort.
Élvezetes napot hagytunk hátra, jól

libák, magyar ökrök, csacsi, tehén, mangalicák és éreztük magunkat.
disznók, kecskék, a baromfiudvarban lévő szárnyasok is 
örömmel üdvözöltek bennünket. (szerbi)

EGYHÁZI HÍREK
— https://www.vaticannews.va/hu.html —

Szabadítsuk meg a szívünket minden 
gonoszságtól - Ferenc pápa katekézise

Tizennegyedik alkalommal tanított Ferenc pápa „Isten 
parancs-szavairól" a szerdai általános kihallgatáson, 
egyúttal be is fejezte a tízparancsolatról szóló katekézis 
sorozatát. A Szent Péter téren tartott kihallgatásra 
ismét tízezrek gyűltek egybe és hallgatták a Szentatya 
tanítását, aki a megkívánás helytelen magatartásának 
orvoslására a szív gyökeres megtisztítását ajánlotta, 
mely azonban csak Isten kegyelmével, a Szentlélek által 
történhet meg.
P. Vértesaljai László SJ - Vatikán

A tizedik parancsolat nem az utolsó szava a szövegnek, 
hanem annál sokkal több - kezdte beszédét a pápa. Ez 
a betetőzése a Tízparancsolaton áthaladó utazásnak, 
mely megérinti mindannak a szívét, amit azok adnak. 
Az utolsó parancs lényegileg nem tesz hozzá semmi új 
tartalmat az előzőkhöz. A ne kívánd felebarátod 
házastársát ..., ne kívánd felebarátod 
tulajdonát legalább rejtve benne van a 
házasságtörésről és lopásról szóló parancsban. Mi 
akkor hát a célja? Összegzés? Vagy valami más? - 
kérdezte a pápa.

A parancsok feladata abban áll, hogy jelezzék az élet 
határát
Válaszában a Szentatya arra utalt, hogy a parancsok 
feladata abban áll, hogy jelezzék az élet határát, amin 
túllépve az ember szétrombolja önmagát és 

felebarátját, megrontva az Istennel fennálló 
kapcsolatát is. Ha tovább mész, tönkre teszed magad, 
az Istennel és a többi emberrel fennálló kapcsolatodat 
- tette hozzá szabadon a pápa. Az utolsó szó felfedi azt, 
hogy minden törvényszegés közös gyökérből, a gonosz 
vágyakból fakad.

A szív torz vágyaiból ered a törvényszegés
Ott, ahol megmozdul a szív, és ha valaki ráhangolódik 
arra, törvényszegéssel végzi, mely megsebzi önmagát 
és a többieket is. A pápa az Úr Jézus tanítását 
idézte: „Mert belülről, az ember szívéből származik 
minden gonosz gondolat, erkölcstelenség, lopás, 
gyilkosság, házasságtörés, kapzsiság, rosszindulat, 
csalás, kicsapongás, irigység, káromlás, kevélység, 
léhaság. Ez a sok rossz mind belülről származik, és 
tisztátalanná teszi az embert" (Mk 7,21-23). A 
Tízparancsolat világosan és alaposan rámutat erre a 
szempontra, a szívre, ahonnan ezek a csúnya dolgok 
támadnak. A végső pont, az utazás utolsó parancsa a 
szív. Ha a szív nem szabad, a többi nem sokat használ. 
Ez tehát a kihívás: megszabadítani a szívet ezektől a 
gonosz és ronda dolgoktól. Isten parancsait hiába is 
redukáljuk az élet szép látszatára, az mindenesetre 
rabszolga-lét marad.

A parancsolatok feladata, hogy leleplezzék bennünk a 
rossz vágyakat
Engednünk kell - kérte a pápa -, hogy a parancsolatok 
leleplezzék bennünk ezt a vágyat, mert feltárják 
szegénységünket és elvezetnek bennünket egy szent 

https://www.vaticannews.va/hu.html
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alázatra. Azt ajánlotta továbbá a pápa, hogy kérdezzük 
meg magunktól: honnan erednek bennünk az irigység, 
a kapzsiság, a fecsegés gonosz vágyai. Egyfajta áldott 
megalázkodás segít az emberen, hogy megszabaduljon 
ezektó'l, mert saját magától nem tudja azt elérni, ahogy 
Pál apostol tanítja a rómaiakhoz írt levelében (Ró, 7,7
24).

Isten egyedül képes megújítani az ember szívét, 
feltéve, ha megnyílunk előtte
Hiábavaló azt gondolni, hogy ez a megszabadulás 
sikerülhet a Szentlélek adománya nélkül. Ezen egy 
titáni harc sem segít, ellenben meg kell nyílni az 
Istennel való kapcsolatnak, igazságban és 
szabadságban. A bibliai törvény feladata nem ámít 
azzal, hogy betű szerinti engedelmességgel elérhető az 
üdvösség. Ezzel szemben a törvény feladata, hogy az 
embert igazságra, szegénységre és hiteles megnyílásra 
vezesse Isten irgalmassága előtt. Isten egyedül képes 
megújítani az ember szívét, feltéve, ha megnyílunk 
előtte. Ez az egyetlen feltétel, a többit ő maga csinálja, 
nekünk csak meg kell nyitnunk a szívünket - sürgette a 
pápa.

Csakis Isten irgalmassága gyógyítja meg szívünket a 
gonosz vágyaktól
A Tízparancsolat utolsó szavai arra nevelnek 
bennünket, hogy koldusként ismerjük el magunkat, 
mert így rendbe teszik a szívünket, véget vetnek az 
önzésünknek és lélekben szegénnyé tesznek minket. A 
Szentlélek a mesterünk, aki vezet minket, hagyjuk, 
hogy segítsen nekünk. A Lélekben igazán boldogok 
azok lesznek, akik nem ámítják magukat, hogy 
megszabadulhatnak saját gyengeségeiktől, Isten 
irgalmassága nélkül. Csakis Isten irgalmassága 
gyógyítja meg szívünket. Boldogok, akik felismerik saját 
gonosz vágyaikat, mint bűnös emberek. Szép dolog 
Péter apostollal együtt elmondani: Menj el, Uram 
tőlem, mert én bűnös ember vagyok! Az ilyenek együtt 
tudnak érezni másokkal, irgalmasok velük, mert előbb 
saját magukban tapasztalták meg az irgalmat - zárta 
szerdai katekézisét Ferenc pápa.

Erdő Péter bíboros bemutatja Rómában az 
Eucharisztikus Kongresszus előkészületeit

A világ minden püspöki konferenciája képviselteti 
magát azon a találkozón, amelyet az Nemzetközi 
Eucharisztikus Kongresszusok Pápai Bizottsága 
rendezett Rómában. A november 8-10-ig tartó 

tanácskozáson Erdő Péter bíboros, Budapest- 
Esztergomi érsek és Fábry Kornél, a NEK főtitkára 
bemutatja a budapesti kongresszus teológiai 
dokumentumát és a találkozó előkészületeit.
Szombaton szentmisét celebrálnak a Szent Péter- 
bazilikában, majd Ferenc pápa magánkihallgatáson 
fogadja a résztvevőket.
Gedő Ágnes - Vatikán

"Minden forrásom belőled fakad" (Zsolt 87,7)
2020. szeptember 13-20. között rendezik meg 
Budapesten az 52. Nemzetközi Eucharisztikus 
Kongressszust. Ennek egyik jelentős előkészítő lépése a 
most folyó tanácskozás, amelyet az Eucharisztikus 
Kongresszusok Pápai Bizottsága tart Rómában. Ezen a 
világ összes püspöki kara képviselteti magát, 
akiknek Erdő Péter bíboros és Fábry Kornél, a NEK 
főtitkára november 9-én bemutatják a budapesti 
nemzetközi kongresszus teológiai
dokumentumát. Beszámolnak az előkészületekről és a 
végzett munkáról, valamint a következő 
lépésekről. Kiváló alkalom a konferencia a 
véleménycserére a világ különböző pontjairól érkezett 
küldöttekkel, arra, hogy jobban motiválják a püspöki 
karokat a részvételre, konkrét kérdéseikre konkrét 
válaszokat adjanak. Lehetőség nyílik a jelentkezések, a 
szállás, a programok lefoglalásának, esetleg különleges 
programok ajánlásának megtételére is. A 
megbeszélések lezárásaként szombaton, Nagy Szent 
Leó ünnepén a magyar prímás szentmisét mutat be a 
Szent Péter-bazilikában. A szertartást követően pedig 
a pápa magánaudiencián fogadja a 
résztvevőket. Remélhetőleg a Szentatya is buzdító 
szavakkal segíti a további munkát. Tavaly Ferenc pápa 
megáldotta az Eucharisztikus Kongresszus missziós 
keresztjét, amely azóta is folytatja zarándokútját 
Magyarországon és határainkon túl.

Alkalom Magyarország bemutatására
A magyar egyház Európának abba a részébe tartozik, 
ahol sokáig kommunizmus volt. A nyugati egyház 
területe ugyan, de már a keleti keresztények is régóta 
jelen vannak. A nyugati kultúra "perifériája", 
határzónája. Ez azt jelenti, hogy kitüntetett helyszíne a 
párbeszédnek, a különböző kultúrák találkozásának. 
Ezt kívánja kifejezni a novemberben, Esztergomban 
megrendezésre kerülő nemzetközi tudományos 
kongresszus, amelyet az eucharisztia sokoldalú 
megközelítésének szentelnek. Nem katolikus 
hítbuzgalmi programról van szó, hanem távolabbi 
előkészületről. Felszólal a zsidó egyetem volt rektora, 
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vezető rabbi a széderestéről, valamint a zsidó 
családoknak a széderen kívüli, közös liturgikus 
étkezéseiről. Az eucharisztia keletkezésének ugyanis ez 
a háttere. Protestáns előadók arról beszélnek majd, 
hogy az ő közösségeikben milyen értelemben tisztelik 
az úrvacsorát. Evangélikus és református püspökök is 
jelen lesznek a felszólalók között. Három ortodox 
előadót is meghallgathatnak az érdeklődők, akik a 
moszkvai, a bukaresti és a konstantinápolyi 
pátriárkátus képviseletében tematikailag megosztva 
fognak beszélni az ortodox liturgikus és teológiai 
hagyományról. Ezután görökatolikusok, latin részről 
a katolikus előadások következnek. Erdő Péter bíboros 
kifejtette: ez a program nagyon erős biztatás lehet a 
magyar közönségnek, különösen a teológia iránt 
érdeklődőknek. Egyben megmutatja azt, hogy
"az Eucharisztikus Kongresszus és maga az eucharisztia 
is inkább egyesítő, mintsem elválasztó erő "

Sok még a teendő a kongresszusig
Most kezdődik az igazi marketing-munka, a vizuális 
megjelenítés üzeneteit igyekeznek egységes alakra 
hozni - magyarázta a Vatikáni Rádió hallgatóinak Erdő 
Péter bíboros. Ami a marketing-stratégiát illeti, a 
szeretet olyan gondolat, üzenet, amit minden felületen 
érdemes megjeleníteni. Rögzítik a kongresszus 
hetének órára és helyszínekre bontott programját. A 
helyszínek biztosítása mellett össze kell állítani 
az asszisztenciát, a zenei programot (kik fognak 
énekelni, milyen nyelven), milyen párhuzamos 
kultúreseményeket tartanak délutánonként. A 
legnagyobb számú résztvevőt váró rendezényeket úgy 
kell megszervezni, hogy azon a világ élvonalába tartozó 
zenészek, művészek, énekesek lépjenek föl, mert 
“ cél és elvárás az, hogy a legjobbat nyújtsuk "
Zajlik az kiállítások előkészítése, a múzeumok, 
színházak, koncerttermek, opera vezetőivel folynak a 
tanácskozások a repertoárról. A magyar főpásztor 
megjegyezte: fontos lenne, hogy a NEK honlapja is 
tovább fejlődjön, hogy már lehetőség legyen on line 
jegyvárlásra a jövő évi programokra. A turisztikai 
ügynökséggel együttműködve a szállásfoglalást is meg 
kell nyitni. A NEK titkársága előzetes körkérdést 
küldenek ki az egyházmegyés püspököknek a várható 
részvételi arányról. Tekintettel arra, hogy 
Magyarország szárazföldi ország, viszonylag olcsón is el 
lehet jutni vasúton vagy buszos kirándulás keretében 
nagyobb távolságról is. Ezért lehet, hogy nagyobb 
számban érkeznek majd fiatalok, akik adott esetben 
egy iskolai elszállásolásnak is örülnek - mindezeket a 
részleteket alaposan ki kell dolgozni.

Elsőáldozás a budapesti kongresszuson
A lelki előkészület intezíven zajlik országszerte, 
plébániai, egyházmegyei szinten egyaránt. Hosszú ideig 
tartó szentségimádásra, vagy akár 24 órás 
örökimádásra is lehetőség van, melyet lelkipásztori 
programok kísérnek. A csöndes imádságtól a művészi 
programokig többféle módon tudják a hívek kifejezni 
imádatukat. Zarándoklatok, előadássorozatok, a 
missziós kereszt érkezéséhez kapcsolódó 
programok közül választhatnak az érdeklődők, de 
kiállítások, liturgikus programok is elérhetők. Erdő 
Péter bíboros egy fontos lehetőségre is felhívta a 
figyelmet: aki a NEK nagy, nyitó szentmiséjén szeretne 
eldőáldozni, jelentkezzen. A jelentkezők összegyűjtése 
és felkészítése a plébániák feladata. Jó lenne már 
jövőre tudni egy hozzávetőleges számadatot az 
elsőáldozókról, akik az egyházmegye ajánlásával 
kapnak helyet a stadionban. Már készül számukra az 
elsőáldozási fehér ruha - ezek kiszabásához a 
plébániáktól várják az adatokat, méreteket. A nagyobb 
mennyiségben készülő fehér ingeket a kongresszus 
után hazavihetik a plébániákra, tehát szép fehér 
ministránsruhával látják el az egész országot. Azért is 
fontos ez a lehetőség, mert aki egy ilyen alkalommal 
válik elsőáldozóvá, az élete végéig meghatározó 
élményként emlékszik rá. Példaként említette Erdő 
Péter a Fülöp-szigeteken egy idős bíboros 
tanúságtételét, aki még a 30-as években a Manilái 
Eucharisztikus Kongresszuson volt elsőáldozó.
" Ha tehát olyan élményt tudunk nyújtani az 
elsőáldozóknak, hogy még egy fél évszázad elteltével is 
emlékezni fognak, akkor az nagy kegyelem "
- zárta a Vatikáni Rádiónak adott interjúját a magyar 
prímás.

Az algériai egyház készülete a 19 vértanú 
keresztény boldoggá avatására

Oran főpásztora, Jean-Paul Vesco püspök az El Watan 
napilapnak örömmel nyilatkozott arról, hogy a 
testvériség jegyében készülődnek a 19 algériai vértanú 
keresztény boldoggá avatására. Az ünnepi eseményre 
december 8-án, Szeplőtelen Fogantatás napján kerül 
sor és az új boldogok között lesz, elődje, Claverie 
püspök, Oran egykori mártír főpásztora is.
P. Vértesaljai László - Vatikán

„A boldoggá-avatás szertartása algériai földön emléket 
állít mindazoknak, akik helyben akartak maradni az 
itteni lakosok mellett, akár az életük feláldozása árán 
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is, az iszlám terrorizmus éveiben, 1994 és 1996 között. 
Pierre Claverie püspöknek, a hét Tibhirine-i francia 
trappista szerzetesnek és tizenegy más szerzetesnőnek 
és szerzetesnek a boldoggá avatása teljességgel 
hallatlan esemény, nemcsak Algériában, hanem a 
katolikus egyház történetében is. Remélhetőleg a 
testvériség nagy jele lesz Oran ege fölött az egész világ 
számára" - nyilatkozta az Algírban megjelenő ellenzéki 
politikai napilapnak, a „Haza" nevű El Watan, 200 ezer 
példányban megjelenő újságnak. Az oráni főpásztor az 
interjúban kifejti, hogy a nagy eseményt december 8- 
án, Szeplőtelen Fogantatás napján tartják, a város 
Szent Keresztről nevezett Miasszonyunk 
székesegyházában. A szertartást Angelu Becciu 
bíboros, a Szenttéavatási Kongregáció prefektusa 
vezeti a boldoggá avatási szentmise során.

A vértanúság helyén lesz a boldoggáavatás
Van azonban még egy másik motívum is: Claverie 
domonkos püspököt 1996 augusztus elsején ölte meg 
az a bomba, amelyet iszlamista merénylők a püspökség 
bejáratánál robbantottak fel, amikor éppen hazatért 
autóval egyik szolgálatából. „Az ő vére összekeveredett 
fiatal muzulmán sofőrjének, Sidi Bel Abbés, Mohamed 
Bouchikhi vérével". Ez a tény nagyon sokat jelent Vesco 
püspök számára, és ezért is tartják a boldoggá avatást 
abban a székesegyházban, melynek kapuja előtt a 
katedrális korábbi főpásztorát megölték. Algéria 
püspökei kifejezetten kérték, hogy a boldoggá avatást 
az észak-afrikai országban tartsák, hogy az algériai nép 
mellett maradhassanak, miként a 19 vértanú 
kifejezetten hűséges maradt, életük feláldozásával is, 
az algériai néphez.

Algéria a számok tükrében
A Magreb országokhoz tartozó Algéria területe 
Magyarországnál 25-ször nagyobb, lakossága a becsült 
adatok alapján idén 42 millió, a 99 százalékban arab
berber lakosság iszlám vallású. A lakosság 0,01 
százaléka katolikus, mintegy 5000 lélek. Az algíri 
érsekség mellett három püspökség áll, ezek egyike 
Oran.

Az aleppói melkita érsek: Elismerés 
Magyarországnak és Orbán Viktornak

Jean-Clement Jeanbart, a szíriai Aleppó görögkatolikus 
érseke a Vatikáni Rádió olasz adásának adott 
interjújában beszámolt a segélyprogramokról, 

amelyekkel a városban maradt keresztény családokat 
támogatják.
Somogyi Viktória / Marco Guerra - Vatikán

A polgárháború évei után Aleppóban a keresztény 
közösségek 2018 elejétől fogva megkezdték az 
újjáépítést, amely bizalmat és reményt kelt és segíti a 
kiengesztelődést is. A bombázások idején megsérült 
görög melkita székesegyház újjáépítése körül fellendült 
az élet, felépítettek egy élelmiszerellátó központot, 
amely naponta több mint 120 családot segít és egy 
orvosi központot is, amely 11 különféle szakterületen 
kínál szolgáltatásokat. 186 család kap segélyeket az 
egyházmegyétől újszülötteik neveléséhez. Az 
előrelépés ellenére még sokat kell tenni ahhoz, hogy 
Szíria kisebbségei közé ismét visszatérjen a harmónia. 
Jelenleg a helyi egyház erőfeszítései arra irányulnak, 
hogy megfékezze a kivándorlást, amely a háború 
következtében megindult.

Megkezdődött az egyházi újjáépítés
„Úgy gondoltam, nagyon fontos restaurálni és 
újjáépíteni a templomokat és az egyházi struktúrákat, 
hogy bizalmat és reményt nyújtsunk a híveknek: vagyis 
hogy maradunk és folytatjuk a munkát, többet teszünk 
majd, mint korábban" - kezdte interjúját Jeanbart 
érsek. így tehát a székesegyházzal kezdték a munkát, 
amely nagyon megrongálódott, és keményen 
dolgoznak, hogy sikerüljön mielőbb befejezni. Ezzel 
párhuzamosan az érsekség helyreállításán is 
munkálkodnak és remélik, hogy 2019 elejére végeznek 
az újjáépítésével. Nagy lelkesedéssel dolgoznak és az 
emberek örömmel látják, hogy ismét talpra állnak és 
haladnak előre az egyház és az egyházmegye életében, 
valamint a tanúságtételben a körülöttük élők körében.

Mindent megtesznek a fiatalok segítéséért
„Az aleppói görögkatolikus egyházmegyében 12 
templom található, amelyek közül 6 működik. 
Lelkipásztori központokkal is rendelkezünk" - 
tájékoztatott Jeanbart érsek. Nagyon sok fiatal keresi 
fel őket és minden erőfeszítést megtesznek, hogy 
mellettük álljanak, segítsék a gyermekeket, a felnőtt 
fiatalokat és az újházasokat, hogy előre haladjon az 
életük. A papok, az érsek munkatársai, a mozgalmak 
vezetői nagy hangsúlyt fektetnek a képzésükre is. Négy 
iskolával rendelkeznek, amelyek sosem zártak be a 
háború idején sem. Szakképző intézeteket is 
működtetnek, amelyeket szintén nem zártak be a nagy 
nehézségek ellenére sem. Mindent megtesznek 
azokért, akik Aleppóban maradtak.
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Erőfeszítések az elvándorlás ellen
„A keresztények nagyon fontosak a szíriai társadalom 
szövete, a missziós és az egyetemes egyház számára is" 
- fogalmazott Jeanbart aleppói melkita érsek. A közel- 
keleti egyház jelenti a nyugati kereszténység eredetét. 
Ezért nagy probléma az elvándorlás. Emiatt a főpásztor 
minden erejét a jövőben annak szenteli, hogy segítse a 
helyben maradtakat és azokat, akik elmentek, hogy ha 
akarnak, visszatérhessenek. Létrehoztak egy 
mozgalmat, amelynek a neve „Partir pour rested' 
(Elindulni, hogy itt maradjanak). Mindent megtesznek, 
hogy helyreállítsák a házakat és biztosítsák a 
legszükségesebbeket, hogy az emberek otthonaikban 
maradhassanak. Pénzügyi segélyprogramot is 
indítottak, kölcsönt biztosítanak a munka 
támogatására. A fiatal házasokat pedig segítik, hogy 
tudjanak gyermeket vállalni. A megszületendő és 
megszületett gyermekek támogatására is vannak 
segélyeik a fogantatástól négy éves korig. „Az utóbbi 
két évben már közel 200 gyermek született. Korábban 
nem mertek gyermeket vállalni a háborús helyzetben, 
kereset és munka nélkül, ami nagyon aggasztó volt..." 
- hangsúlyozta a melkita érsek.

Elismerés Lengyelországnak és Magyarországnak
A tervek szerint három hónap múlva elkészül egy 66 
lakásból álló épület és folyik a helyreállítása közel száz 
otthonnak, amelyeket korábban elhagytak, mert 
veszélyes környékké vált a terület. „Különösen 
köszönetét kell mondanunk Lengyelországnak, amely 
nagyon sokat segít - a lengyel Caritas által -, de más 
szervezeteknek is, mint a Keleti Művek (L'Oeuvre 
d'Orient), a Szükséget Szenvedő Egyház.
" Elismerés kell, hogy illesse Magyarországot, Orbán 
Viktor urat, aki segít és jelentős módon segített 
bennünket az elmúlt évben, mert igazán kifejezésre 
juttatta valódi érdeklődését az aleppói, a szíriai 
keresztények iránt. "
Aztán a Vatikán is, amely egyes szervezeteket arra 
ösztönöz, hogy segítsen minket. De vannak olyan 
szervezetek is, amelyek azt gondolják, hogy jót tesznek, 
úgy segítve a mieinket, hogy elmenjenek, emigráljanak: 
tévednek! Mégha jók is a szándékaik, de hibáznak és 
nagy kárt okoznak nekünk. Ezek a szervezetek, amelyek 
azt gondolják, hogy segítenek azzal, hogy híveinket 
emigrálásra ösztönzik, szeretném, ha tudnák, hogy igen 
nagy rosszat tesznek, szenvedést okoznak nekünk, és 
nagy hibát vétenek az egyház és az egyház állandó 
megmaradása ellen ebben az országban, a világ e 
részén, ahol az egyház született. Sajnálom, hogy ezt kell 
mondanom, de meg kell mondanom" - 

nyomatékosította Jean-Clement Jeanbart, a szíriai 
Aleppó görögkatolikus érseke.

Lehetséges a kiengesztelődés
„Az etnikumok és Szíria vallási összetevői között 
lehetséges a kiengesztelődés, mert ebben a háború 
előtt már nagyon jó, kiváló szintet értünk el. Azok, akik 
háborúzni akartak, eszközként akarták felhasználni a 
fanatizmust és a közösségek közötti oldódást, hogy 
harcoljanak egymás ellen. Ha azok, akik finanszírozzák 
ezeket a fundamentalista terroristacsoportokat, 
elmennének és nyugton hagynának minket, a szíriaiak 
maguk között tudnának együtt élni. Most is együtt 
élünk a körülöttünk levő muzulmánokkal... Az egyház a 
maga nyitott lelkületével és ugyanakkor a mások iránti 
tiszteletével és toleranciájával sokat tett" - zárta 
interjúját Jean-Clement Jeanbart, a szíriai Aleppó 
görögkatolikus érseke a Vatikáni Rádió olasz 
szerkesztőségének.

Dokumentumfilm egy papról, aki a szegénységet 
reménnyé alakította

November 16-án, pénteken mutatták be a Vatikáni 
Filmteremben Joze Mozina: „Pedro Opeka - a jó barát" 
c. dokumentumfilmjét.
Somogyi Viktória/ Massimiliano Menichetti-Vatikán

Van, aki „harcos szentnek" vagy a „csodák emberének" 
nevezi Paolo Pedro Opeka atyát. A szenvedők iránti 
szeretetéről szóló történet körbejárja a földet. Elviszi a 
hit és Krisztus arcának erejét a világ perifériáira. A 
lazarista misszionárius szlovén származású argentin.

Madagaszkár
1975-ben került Madagaszkárra, ahol megismerte 
emberek ezreinek kétségbeesettségét és 
szegénységét, akik a szemétdombon éltek. A szerzetes 
nem fogadta el ezt a helyzetet: a gyengék mellé állt és 
különböző projekteket indított útjára, többek között a 
remény városa, Akamasoa kezdeményezést. Az 
„akamasoa" madagaszkári nyelven „jó barát"-ot jelent. 
A sziget fővárosában Antananarivóban nemcsak 
szemét van, amelynek turkálásával foglalkoznak sokan, 
hanem ott magasodik egy kőhegy is.

Az első kőműves
Pedro atya volt az első kőműves, aki murvává törte a 
kemény követ, hogy azt építkezésre lehessen 
használni. Ezzel továbbadta azt a mesterséget, amelyet 
apjától tanult, a kőművességet, valamint a reményt.
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Évekkel később ennek eredményeként átalakította a 
jövőt. Több mint 23 ezer ember, aki egykor a 
szemétturkálásból élt, ma falvakban él, ahol biztosítva 
van számukra az orvosi ellátás, az óvoda és az iskola 
illetve parkok veszik körül a házakat.

Az emberi méltóság és az újjászületés a középpontban 
A lazarista szerzetes történetét feldolgozták egy 
dokumentumfilmben, amelyet most a Vatikánban is 
bemutattak. A rendezvényt Szlovénia szentszéki 
nagykövetsége és a Szlovén Köztársaság Kulturális 
Minisztériuma szervezte. Joze Mozina, a szlovén állami 
televízió újságírója a film képeit úgy válogatta össze, 
hogy az emberi méltóságra és az újjászületésre 
helyezze a hangsúlyt - Opeka atya életéhez hasonlóan 
-, nem a szenvedésre és a pusztulásra, ahogy az 
gyakran történik.

Növelni az innovatív rákkutatás társadalmi 
hatását: Bódis József államtitkár a Vatikánban 

szervezett rákkutató konferenciáról

November 16-án és 17-én a vatikáni IV. Piusz villa adott 
otthont a Pápai Tudományos Akadémia és az Európai 
Rákakadémia közös konferenciájának, melynek két magyar 
résztvevője is vol:. Bódis József orvos, oktatásért felelős 
államtitkár, illetve Nagy Péter, az Országos Onkológiai 
Intézet igazgatója. Bódis József államtitkárral a konferencia 
nyitónapján beszélgettünk.
Gedő Ágnes - Vatikán

Megfelelő stratégiával csökkenteni a rákbeteg emberek 
számát
Ma a rákbetegség a világ egyik vezető egészségi problémája. 
Az Európai Unióban az új rákos megbetegedések száma 
folyamatosan növekszik. 2012-ben évi 2,6 millió embernél 
diagnosztizáltak daganatos betegséget, míg ez a szám 2030- 

ra várhatóan eléri a 3,3 milliót. Az egészségügyi szervezetek 
számára a legnagyobb problémát a rákos betegséggel élők 
egyre növekvő száma jelenti. Ezt megfelelő kutatási, kezelési 
és megelőzési stratégiák kidolgozásával lehet ellensúlyozni.

Magyarország jó helyen áll a rákellenes kutatások és a 
megelőzés terén
Bódis József államtitkár kifejtette: Magyarország a rák 
komplex megközelítésében jó helyen áll, vagyis egyaránt 
hangsúlyt fektet a megelőzésre, a korai szűrésre és 
kezelésre, valamint a kutatásra.

Ferenc pápa az egészséghez való jog biztosítását sürgeti 
Ferenc pápa 2018. január 8-án, a diplomáciai testülethez 
intézett beszédében rámutatott: az élethez és a testi 
épséghez való jog azt jelenti, hogy védelmezzük a személy és 
hozzátartozói egészséghez való jogát. Ma ez a jog olyan 
összefüggéseket nyert, amelyek túllépnek az Egyetemes 
Emberi Jogok Nyilatkozatának eredeti célkitűzésein, amely a 
megfelelő orvosi és szociális ellátás biztosításához való jogot 
hangsúlyozta. Ferenc pápa ezzel kapcsolatban arra 
buzdította a nemzetközi szakértő fórumokat, hogy tegyenek 
meg mindent azért, hogy mindenki könnyebben 
hozzájuthasson a gyógyításhoz és egészségügyi 
kezelésekhez. Egyesíteni kell az erőinket, hogy olyan 
intézkedések szülessenek, amelyek elfogadható áron 
biztosítják az alapvető gyógyszerellátást a betegek 
túléléséhez. Emellett fontos a kutatás és olyan kezelések 
kifejlesztése, amelyek - még ha a piac számára nem is 
jelentenek gazdasági tényezőt - meghatározóak az emberi 
életek megmentésében.

Nyitni a világ felé: Megnyerni a többi kontinenst a 
tudomány diplomácia segítségével
A vatikáni konferencián kiemelten foglalkoztak ezzel a 
rákkutatás világszintű összefogásával, s ebben a kérdésben 
szólalt föl Bódis József államtitkár. Az interjúban elmondta, 
hogy a fejlettebb országok felelősséggel tartoznak a kevésbé 
fejlettek iránt, akiket jelentősen segíteni tudnak kutatási 
tapasztalataik megosztásával.

Szent Miklós legendája

Egyszer volt, hol nem volt, volt egyszer régen három lánytestvér. Nagyon szegények voltak, kevés volt az ennivalójuk és a pénzük 
is. A legnagyobb lánynak volt egy kedvese, akihez szeretett volna férjhez menni. Mivel az édesapja nem tudott a lánynak pénzt 
adni, nem is tudták megtartani a lakodalmat.
Egyszer a legnagyobb lány a konyhában búslakodott, amikor hirtelen motozást hallott az ajtó felől. Gyorsan odaszaladt és 
kinyitotta az ajtót. Hát, uramfia egy zacskó pénz volt a küszöbön!
Megörült ám a lány, hiszen egyből megtarthatták a lakodalmat! Feleségül ment a választottjához és boldogan éltek tovább együtt. 
A középső lány ugyanúgy járt, mint a legnagyobb. Egy este ő is egy zacskó pénzt talált a küszöbön. Hamarosan ő is talált párt 
magának és megesküdtek.
Amikor a legkisebb lány került sorra, különös dolog történt. Amikor megtalálta a pénzes zacskót gyorsan kinézett az ablakon és 
látott egy piros köpönyeges, piros süveges alakot eltűnni a fák között. Ö volt Szent Miklós, Myra városának valódi püspöke, aki 
csendben, bőkezűen segítette a szegény embereket. Nevéről ma is mindenkinek az ajándékozás jut eszébe.


